
 

|TISKOVÁ ZPRÁVA 

 

Slavia se opět chystá pojišťovat cizince. Přijde sebereflexe 

těch, kteří jí to zakázali? 

 

Praha, 24. srpna 2023  

 

Všichni cizinci pocházející ze zemí mimo Evropskou unii mají zákonnou 

povinnost uzavřít na našem území zdravotní pojištění. Do předloňského léta jej 

nabízelo pět pojišťoven, mezi kterými byla i Slavia pojišťovna. Pak na základě 

rozhodnutí předešlého parlamentu nastoupil monopol PVZP. Vydržel dva roky. 

Navzdory rozporu s Listinou základních práv a svobod, evropskou legislativou 

i selským rozumem. Jeho konec schválila v polovině letošního července 

současná Poslanecká sněmovna. Generální ředitel a předseda představenstva 

Slavia pojišťovny Karel Waisser po celé dva roky poukazoval na nesmyslnost 

monopolizace a předkládal argumenty, které vyvracely názory těch, kteří  

ji obhajovali.  

Vrátí se Slavia opět k pojišťování cizinců? 

Ano, k nabídce zdravotního pojištění cizinců se velmi rádi vrátíme. 

Vaše argumenty byly po celé dva roky konzistentní, zatímco podporovatelé 

monopolu svoji rétoriku stále měnili… 

Když se podíváte, čeho se jejich argumenty týkaly, tak to byl problém s nepojištěnými 

cizinci, počtem nasmlouvaných lékařů a nezaplacenými fakturami a dluhy  

v nemocnicích. Jenomže problém s nepojištěnými cizinci trval dál, protože jeho 

řešení nebylo v zavedení monopolu, ale v online databázi lidí s cizí státní 

příslušností. Malá síť smluvních lékařů byl rovněž nesmysl, ta byla na počet našich 

klientů dostačující a stále se navíc rozšiřuje. A pokud měly nemocnice dluhy a lékaři 

nezaplacené faktury, pak to bylo kvůli cizincům, kteří nebyli pojištěni vůbec, protože 

pobývali v ČR nelegálně. 

Co jste říkal rozhodnutí Evropské komise, podle které monopol PVZP odporuje 

evropským předpisům a česká vláda má nyní dva měsíce na to, aby situaci 

napravila? 

Rozhodnutí Evropské komise přišlo shodou okolností ve stejné době, kdy  

o demonopolizaci rozhodl český parlament, a tím trochu zaniklo. Obě zprávy však 

považuji za velmi důležité. Chtěl bych totiž připomenout to, že když starý parlament 

před dvěma roky rozhodl o monopolizaci zdravotního pojištění cizinců, čeští 

ministerští úředníci byli jednoznačně proti tomuto kroku a poukazovali na jeho 

absurditu. Evropská komise jim dala za pravdu, což je hodně důležité. Tuším, že 

v budoucnu se mohou podobné situace vyvolané různými zájmovými skupinami 
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objevit znovu, a proto je velmi důležité, že tento příklad ukázal, že naši ministerští 

úředníci i Evropská komise mají shodný názor.  

V uplynulých měsících několikrát zaznělo od podporovatelů monopolu, že  

se Evropská komise ohledně monopolu na zdravotní pojištění cizinců jenom 

doptává a pokutou nehrozí. Její závěry jsou ale jednoznačné… 

A takové jednoznačné závěry by také měly motivovat ty, kteří se snažili její roli 

relativizovat, k určité sebereflexi. Jak už jsem řekl, státní úředníci upozorňovali na to, 

že jde o chybné rozhodnutí, ale někteří poslanci způsobili, že Česká republika získala 

v očích Evropské unie nepříjemný škraloup. Ignorování pravdy tak vedlo  

k reputačnímu problému pro celý náš stát. Pojištění cizinců v zásadě české občany 

tolik netrápí, ale vyvolalo bohužel řadu otázek u investorů, kteří do té doby Českou 

republiku považovali za transparentní právní stát a teď si kladou otázku, jak  

je možné, že k něčemu podobnému mohlo ve fungujícím právním státě dojít.  

Obhajovatelé monopolu často hovořili o nízkých limitech pojistného plnění, 

které by se teď měly zvednout. V době monopolu už se měnily, nebo zůstaly 

stejné? 

 

Zákonné pojistné částky zvýšili až zákonodárci teprve nyní v souvislosti 

s odstraněním monopolu. Po většinu času, kdy pojištění cizinců směl nabízet jenom 

jeden monopolní pojistitel, zůstaly stejné. Rétorika v tomto případě byla zkrátka 

trochu jiná než realita. 

Objevují se už názory, že odstranění monopolu povede ke vstupu komerčních 

pojišťoven do oblasti zdravotnictví. Mají pravdu? 

Nemají a jde o úplný nesmysl. Nyní zastánci monopolu argumentují tím, že jde  

o novou věc, ale systém, kdy vedle sebe existovalo státní i soukromé zdravotní 

pojištění, v naší zemi fungoval od roku 2010. Současné rozhodnutí parlamentu proto 

není žádným revolučním počinem. Jde o návrat k původnímu modelu, a především  

o návrat k normálnímu volnému trhu, který tady po řadu let byl. 

Jenže návrat ke skutečnému volnému trhu zřejmě nebude u komplexního 

zdravotního pojištění cizinců tak rychlý, jako byl v případě zavedení 

monopolu… 

Ano, to je bohužel pravda, protože klienti sice budou moci v případě úspěšného 

završení demonopolizačního procesu od PVZP odejít, ale nedostanou zpět peníze, 

které jí zaplatili do konce pojistného období. Řekněme, že si roční pojištění sjednali 

letos v březnu a teď by mohli tři měsíce od začátku zákona, který ruší monopol, 

odejít. Ale peníze za pojistné do března roku 2024 musí v PVZP nechat. To, že si 

pojišťovna nechá peníze i za období, ve kterém už klientovi žádné pojistné události 

nekryje, je velmi nespravedlivé. Když třeba prodáte byt nebo auto, tak taky dostanete 

tzv. nevyčerpané pojistné v rámci pojištění majetku nebo autopojištění zpět. Někteří 

cizinci proto zřejmě u PVZP ještě zůstanou rok nebo dva, protože byli donuceni 

monopolem, aby si zdravotní pojištění sjednali právě tam. Pro Slavii proto půjde 
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hlavně o možnost pojišťovat nové klienty. Férovou konkurenci však bude na tomto 

poli diskvalifikovat to, že kontakty na klienty už má dva roky výhradně PVZP. Je to 

dost paradoxní, když si uvědomíte, že při zavedení monopolu v srpnu 2021 měly 

ostatní pojišťovny na povinné opuštění tohoto segmentu pouze pár týdnů. Tehdy 

Slavii tohle rozhodnutí připravilo o necelých 20 procent obratu. 

Co tedy znamená rozhodnutí o možnosti opět nabízet cizincům komplexní 

zdravotní pojištění pro Slavia pojišťovnu? 

Je to samozřejmě skvělá zpráva. Pro Slavii konkrétně znamená hodně práce,  

na kterou se ale těšíme. Ostatně, už jsme se do ní pustili, protože chceme být 

připraveni co nejdříve. A pokud by ještě k nějakým změnám došlo, nebude problém 

na ně flexibilně reagovat. Samozřejmě, že náš produkt komplexního zdravotního 

pojištění cizinců jsme upravili tak, jak vyžaduje nová legislativní úprava. Po celou 

dobu monopolu jsme v plném rozsahu udrželi týmy a zaměstnance, kteří se  

o pojištění cizinců starají, a to bylo správné rozhodnutí. Taky jsme posílili už tak velmi 

širokou síť našich smluvních zdravotních zařízení o další společnosti jako například 

AGEL a uLékaře.cz. AGEL je známý poskytovatel zdravotní péče s velkým počtem 

poliklinik a nemocnic a uLékaře.cz sdružuje 350 lékařských zařízení a dokáže 

obsloužit klienty jak v ordinacích, tak i prostřednictvím moderní on-line komunikace 

po internetu. Slavia také připravila novinky ve stomatologii, kde budeme pacientům 

hradit větší rozsah péče a lékaře oceníme větším počtem bodů a tím pádem i peněz. 

Připravujeme se také na jednání s Českou asociací pojišťoven o zřízení registru 

pojištěných klientů, do kterého budeme z našich systémů předávat všechny potřebné 

informace. Úplně konkrétní termín, kdy zahájíme prodej, ještě říci nelze, ale 

očekáváme, že od začátku podzimu budeme zase cizincům komplexní zdravotní 

pojištění nabízet. 

 
 

Pro další informace kontaktujte:   

Václav Bálek, tel.: 605 203 447, vaclav.balek@slavia-pojistovna.cz 

O společnosti Slavia pojišťovna a.s. 

Slavia pojišťovna, člen skupiny SPGROUP a.s. a expert na neživotní pojištění, staví na dlouholetých 

zkušenostech z pojišťovnictví, které sahají až do dob rakousko-uherské monarchie, do roku 1868. Je jedinou ryze 

českou pojišťovnou s tradicí na našem trhu již více než 150 let. Dnes patří mezi Top10 neživotních pojišťoven 

v České republice a patří mezi lídry v oblasti pojištění cizinců. Dlouhodobě se zaměřuje na zodpovědné řidiče, 

kterým v rámci autopojištění dokáže nabídnout zajímavé podmínky. Své služby poskytuje fyzickým osobám, 

živnostníkům, malým a středně velkým firmám, velkým korporacím či obcím a městům. Služby poskytuje i 

personálním agenturám a cestovním kancelářím. Prostřednictvím 18 poboček a více než stovky kontaktní míst 

obsluhuje více než 250 000 aktivních klientů. Ti mohou pojištění sjednávat, hlásit pojistné události či poskytovat 

fotodokumentaci k těmto pojistným událostem i plně online, přes webové stránky či on-line aplikace Slavia 

pojišťovny.  
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